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ABSTRACT

Two field experiments were carried out during the summer seasons of 2001 and 2002 at the Agricultural Experimental Station Farm (at Abies), Faculty of Agriculture, Alexandria University, to study the effects of different plant densities (9.5, 4.8 and 3.2 plant m-2 and varying N levels (0, 15, 30 and 45 kg N fed.-1) on vegetative growth characters, chemical composition, seed yield and quality of okra plants. The results indicated that increasing plant density from 3.2 to 9.5 plant m-2 was accompanied with progressive and significant reductions in number of branches, number of leaves and leaf area plant-1. On the contrary, plant height, significantly increased with the high plant density (9.5 plant m-2). Meanwhile, nitrogen contents of leaves and pods were not affected. Results also revealed that decreasing plant density from 9.5 to 3.2  plant m-2 associated with corresponding and successive increments in the average seed yield plant-1 and seed index. On the other hand, total seed yield / m2 reflected a significant decrease as a result of reduceing plant density. Number of pods plant-1, number of seeds pod-1 and germination percentage, however, were not significantly affected by the different plant densities. The results, also, showed that increasing N applied rate up to 45 Kg N fed-1was associated with significant progressive increases in plant height, number of branches, number of leaves and leaf area plant-1.Moreover, leaves and pods N contents were positively and significantly responded to such N treatments. It was, also, noticed that the dry matter content exhibited significant reduction due to N application. Application of N fertilizer, significantly, increased seed yield plant-1, number of pods plant-1 and seed index. The highest N level ( 45 Kg N fed-1 ) was effective, in these respects. Total seed yield / m2, number of seed pod-1 and germination percentage, however, were not significantly affected by N fertilizer rate. The highest plant density (9.5 plant m-2) and the application of 45 Kg N fed-1 appeared to be the most efficient treatment combination which gave a better vegetative growth and a higher seed production of okra plants.
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الملخص العربي
تأثير الكثافة النباتية والتسميد النتروجينى على النمو الخضري والمحصول البذري وجودته لنباتات الباميا

 مصطفى نبوي فليفل، إبراهيم محمد غنيم 
قسم الخضر ـ كلية الزراعة ـ جامعة الإسكندرية
أجريت دراسة حقلية خلال الموسمين الصيفيين  لعامي 2001 و2002 بالمزرعة التجريبية كلية الزراعة – جامعة الإسكندرية بأبيس لدراسة تأثيرات الكثافة النباتية (3.2 ، 4.8، 9.5 نبات / متر مربع ) ومعدلات التسميد النتروجينى (صفر, 15، 30، 45كجم ن للفدان) على النمو الخضري والمحتوى الكيماوي ومحصول وجودة بذور نباتات الباميا. أوضحت النتائج أن زيادة الكثافة النباتية كانت مصحوبة بنقص معنوي متدرج في عدد الأفرع والأوراق والمساحة الورقية  لكل نبات وعلى العكس فان ارتفاع النبات قد ازداد معنويا بزيادة الكثافة النباتية حتــى (9.5 نبات/متر مربع)، في حين لم تتأثر محتويات الأوراق والقرون من النتروجين ، ولقد لوحظ أن خفض الكثافة النباتية من 9.5الى 3.2 نبات /متر مربع كان ملازما لزيادة متتابعة معنوية في المحصول البذري للنبات ودليل البذور (وزن 100 بذرة)، ومن جهة أخرى فقد عكس المحصول الكلى للبذور للمتر المربع نقصا معنويا كنتيجة لإتباع  الزراعة بالكثافة النباتية المنخفضة، بينما لم تؤثر الكثافات النباتية المختلفة على عدد البذور بالقرن والنسبة المئوية لإنبات البذور.

ولقد بينت النتائج  أن زيادة معدل التسميد الازوتى المضاف  كان ملازما لزيادة معنوية متدرجة في  ارتفاع النبات وعدد الأفرع والأوراق والمساحة الورقية  لكل نبات، وعلاوة على ذلك فان محتويات الأوراق والقرون من النتروجين قد استجاب ايجابياً و معنويا بزيادة إضافة النتروجين حتى 45 كجم ن للفدان ، ومن ناحية أخرى فقد أدى التسميد النتروجينى لانخفاض في المادة الجافة للأوراق، ولقد أدت إضافة السماد النتروجينى لزيادة معنوية في المحصول البذري للنبات وعدد القرون الجافة للنبات ودليل البذور وكان المعدل المرتفع من النتروجين( 45 كجم ن للفدان) هو الأكثر فعالية في هذا الصدد ، هذا ولم تعكس النتائج تأثر المحصول البذري للمتر المربع وعدد البذور الجافة للقرن والنسبة المئوية للإنبات بالمعدلات المختلفة من النتروجين.

هذا ويمكن القول أن الزراعة بالكثافة النباتية العالية(9.5 نبات / متر مربع) ومعدل التسميد المرتفع (45 كجم ن للفدان) كان أكثر المعاملات التو ليفية كفاءة حيث أعطت أفضل نمو واعلي محصول بذرى لنباتات. الباميا.
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